
بی توجهی بانک مرکزی به مشکلات صادرات نقره  امنیت شغلی 16 هزار کارگر را به مخاطره انداخت  

خطر تعطیلی 2 هزار کارگاه نقره سازی 
گزارش خبری

نوید زنده روحیان

 اگرچه انتظار می رفت دولت با تصمیم طلایی 
خود، وضعیت کارگاه های تولید زیورآلات نقره 
را سامان بخشــد و موانع صادرات  و واردات آن 
را رفع کند  اما تعلل در این تصمیم گیری باعث 
شده 16 هزار کارگر و هنرمند این کارگاه ها در 
معرض خطر بیکاری قــرار بگیرند. بــه گزارش 
خراســان رضوی، آبــان ماه امســال بــود که در 
گزارشــی با تیتر »نقره در انتظار تصمیم طلایی 
دولت« به مشکلات موجود بر سر راه صادرات و 
واردات نقره و به ویژه موانع تجارت چمدانی نقره 
از شهر مشهد به عنوان قطب تولید این محصول 
پرداختیم، موانعی که رفع آن می تواند در رونق 
ســوغات زیارت نیز موثــر باشــد. در آن گزارش 
»محمدباقر معبودی نژاد« رئیس اتحادیه صنف 
طلا، جواهر و نقره مشهد گفته بود: »نمایندگان 
دولت در جلسه تشکل ها و اتحادیه های کشور 
با نمایندگان بخش دولتی اعم از بانک مرکزی، 
وزارت صمت و گمرک ایــران، اظهار کردند که 
شــرایط موجود در صادرات و واردات نقره غلط 
است و باید هرچه سریع تر اصلاح شود، بر همین 
اساس با قول مساعد بخش دولتی قرار شد طی 
10 روز نتیجــه مذاکــرات در دولت مشــخص و 
اصلاحیه های لازم نیز صادر شود که با این اقدام 
اتفاقات خوبی در صنعت نقره ســازی کشور که 
بخش عمده آن در استان بوده خواهد افتاد. قرار 
بود با پیش بینی ضوابط لازم، ســقف صادرات 
چمدانی نقره بنا بر پیشــنهاد اتحادیه کشوری 
تا ســه کیلو گرم آزاد شــود که در این صورت و با 
توجه به استقبال خوب زائران ایرانی و خارجی 
از زیــورآلات نقره مشــهد تحولی چشــمگیر در 
صنعت بومی این سوغات زائر ایجاد می شود اما 
حالا انگار پیگیری این مصوبه در دولت با تعویق 

مواجه شده است.

نظــر مخالــف بانک مرکــزی بــا وجــود موافقت 
»معبودی نژاد« درباره پیگیری های این موضوع 
افزود: در جلساتی که تشکیل شد دولت امیدواری 
خوبی به ما داد و به تازگی هم در بازدید معاون وزیر 
صمت از کارگاه های نقره ســازی مشهد شرایط 
کارگاه ها کاملا تشــریح شــد. وی اظهــار کرد: با 
وجــود موافقــت وزارت صمــت و گمــرک ایران، 
بانک مرکزی هنــوز موافقت خود را بــا صادرات 
چمدانی نقره تا سه کیلوگرم اعلام نکرده است. 
وی با اشاره به پاسخ بانک مرکزی در این خصوص، 
خاطرنشــان کرد: طبق قانون فعلی متناســب با 
صادرات طلا به میزان 150 گرم برای هر مسافر، 
امکان صــادرات چمدانی نقره نیــز همین مقدار 
اســت در حالی کــه ارزش مالــی 150 گرم طلا 
معادل 9کیلوگرم زیورآلات نقره است، بر همین 
اساس پیشنهاد ما آزاد شدن امکان صادرات نقره 
تا سه کیلوگرم است اما متاسفانه بانک مرکزی در 
پیشــنهادش اعلام کرده که این میــزان را فقط تا 
300 گرم افزایش خواهد داد. وی تصریح کرد : 
این میزان در مقابل ارزش طلا، حجم قابل توجهی 

نخواهد بود و دردی از ما دوا نمی کند.

کارگاه های بزرگ در آستانه تعطیلی	 
معبودی نــژاد تاکیــد کرد: هــم اکنــون دو هزار 
کارگاه نقره سازی در مشهد با اشتغال 16 هزار 
کارگر فعال اســت اما امروز بــزرگ ترین کارگاه 

های ما با 200 کیلوگرم نقره دپو شــده و فروش 
نرفته مواجه هستند و به ما اعلام کردند که با این 
روند ناگزیر خواهند شد تمامی کارگران خود را 
تعدیل کنند. وی توضیــح داد: با اقدامات خوب 
صــورت گرفته در ســال هــای 96 و 97، جلوی 
ورود نقره قاچاق به مشهد گرفته شد که به رونق 
تولید داخلی انجامیــد وکارگاه ها نیز با افزایش 
ظرفیت تولید، نیروهای خود را بیشتر کردند. اما 
حالا علاوه بر کم رنگ شدن نظارت روی عرضه 
کالاهای قاچاق این حوزه، اصلاح نشدن قانون 
صادرات نقره هم شرایط کاری فعالان این حوزه 

را دچار مشکل کرده است.

صادرات نقره تقریبا به صفر رسیده است	 
رئیس اتحادیه صنــف طلا، جواهر و نقره مشــهد 
گفت: شرایط نقره امروز در وضعیت بسیار بدی قرار 
دارد، علاوه بر مشکلاتی که اشاره شد، صادرات ما 
به دلیل مشکلات مربوط به برگشت ارز تقریبا به 
صفر رسیده چرا که ارز برگشت داده شده باید به 
نرخ نیمایی باشد در صورتی که نقره و طلا بر اساس 
نرخ جهانی قیمت گذاری می شود و این کار برای 
ما ضرر است، از طرفی کارگاه هایی که در مقابل 
صادرات به جای برگردانــدن ارز اقدام به واردات 
شمش نقره کنند، 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده 
می دهند و این کار هم مانع سودآوری و توجیه پذیر 

شدن فعالیت در این حوزه شده است.

بزرگ ترین بازار نقره کشور، در اختیار چین 	 
و تایلند

وی مهم ترین بخش موانع در صنعت نقره سازی را 
نیز قاچاق اعلام کرد و گفت: هم اکنون با کم رنگ 
شدن نظارت ها بازار پر از کالاهای تایلندی و چینی 
شده است و طبق آمار ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، سالانه تا حدود 90 تن قاچاق در این حوزه در 
استان وجود دارد که احتمالا بیشتر هم شده است.
معبودی نژاد همچنین به ظرفیــت های موجود 
دیگر در صنعت نقره مشهد و استان اشاره و بیان 
کرد: این صنعت می تواند به مهم ترین ســوغات 
زائر در مشــهد تبدیل شــود و مسئله بســیار مهم 
این اســت که تمامی مــواد اولیه و دســتگاه های 
ســاخت و تولید آن داخلی و بدون وابســتگی به 
خارج اســت. به همین دلیــل ما در خــود کفایی 
کامل در این صنعت قــرار داریم و با وجود معادن 
مختلف در کشــور و افزایــش ظرفیت برداشــت 
معادنی که به تازگی در اســتان امکان پذیر شده 
است نیاز داخلی ما کاملا تامین می شود، علاوه 
بر آن با اصلاح فرایندها و قوانین مزاحم این حوزه 
می توان به ارزآوری بالا در آن خوشبین بود. وی 
افزود: کشــورهای حــوزه خلیج فــارس، عمان، 
عربستان سعودی و دیگر زائران داخلی و خارجی 
از مشتریان متقاضی و پیگیر نقره مشهد هستند 
که یک علت آن نیز تبرک نقره مشــهد الرضا )ع( 
اســت اما متاســفانه امکان خروج آن از کشور به 

صورت چمدانی به اندازه نیاز وجود ندارد.

قول استاندار برای دریافت مجوز ویژه 	 
معبودی نژاد همچنین با اشاره به آخرین پیگیری 
ها برای حل مشکل موجود بر ســر راه فعالان این 
صنعت اظهار کرد : در جلســه ای که بــه تازگی با 
استاندار محترم خراسان رضوی داشتیم، آقای رزم 
حسینی قول دادند که مشکل صادرات نقره جات 
را پیگیری کنند و با استثنا کردن خراسان رضوی از 
مصوبه موجود، حجم صادرات نقره برای استان ما 

به سه کیلوگرم پیشنهادشده افزایش یابد.
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مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خبرداد:

پیشرفت فیزیکی 82 درصدی تصفیه خانه چرمشهر
 مدیرعامل شــرکت شــهرک های 
صنعتــی خراســان رضــوی گفت: 
شــهرک صنعتــی چرمشــهر یکی 
از اصلــی تریــن و تخصصــی تریــن 
شــهرک های صنعتی کشور است 
که در حوزه صنایع چرم و نیز صنایع 
تبدیلی فعالیت می کند. به گزارش 
روابط عمومی شرکت شهرک های 
صنعتی اســتان، »مســعود مهدی 

زاده مقدم« در بازدید از تصفیه خانه و واحدهای شــهرک صنعتی چرمشهر، افزود: شهرک 
صنعتی چرمشهر ظرفیت های فراوان و بالقوه ای در حوزه های مختلف به خصوص تولید دارد 
که توانسته بسیاری از مشکلات منطقه را برطرف و اشتغال مولد ایجاد کند. مهدی زاده مقدم 
با اشاره به پیشرفت فیزیکی ۸2 درصدی تصفیه خانه چرمشهر، ادامه داد: حوزه محیط زیست 
یکی از دغدغه های ما بوده و همیشه برای حفظ و ارتقای آن تلاش کردیم لذا در اواسط سال 
96 عملیات اجرایی این تصفیه خانه با اعتبار 1۸0 میلیارد ریال آغاز و تجهیزات خریداری 
شد ولی به دلیل برخی افزایش قیمت ها در روند پروژه مشکلاتی به وجود آمد و  بهره برداری 
آن به  تاخیر افتاد  و با کار شبانه روزی مشکلات برطرف شد و ان شاءا... فاز اول پروژه در دهه 
مبارک فجر، به بهره برداری می رسد. وی بیان کرد: هم اکنون ظرفیت این تصفیه خانه هزار 
متر مکعب در شبانه روز   است که با تکمیل این طرح ظرفیت فاضلاب ورودی به سه هزار متر 

مکعب در شبانه روز خواهد رسید. 
وی بــا بیــان ایــن کــه واحدهــای صنعتــی همــکاری خوبــی بــرای اجــرای سیســتم 
پیش تصفیــه دارنــد، اظهار کــرد: بیشــتر واحدهــای مســتقر در چرمشــهر در حــال انجام 
لایمینــگ،  خــط  جداســازی  مبــدا،  از  نمــک  کنتــرل  جملــه  از  مختلفــی  اقدامــات 
هســتند.وی    آلایندگــی  میــزان  کاهــش  مجمــوع  در  و  کــروم  پســاب   جداســازی 
خاطر نشان کرد: برای صیانت از محیط زیست و حفظ سلامت جامعه با هرگونه توسعه صنعتی 
بدون در نظر گرفتن محیط زیست مخالف هســتیم و با هرگونه آلایندگی که در شهرک ها و 

نواحی صنعتی به وجود بیاید با کسانی که در این مسیر کوتاهی کردند برخورد می کنیم. 

عضو مجمع مشورتی اصلاح طلبان خراسان :

 اگر رقابت 2 جناح وجود نداشته باشد بعید است 
بتوان روی مشارکت کار کرد

معاون سیاسی حزب مجمع مشورتی اصلاح طلبان خراسان گفت: اگر در حوزه شهرستان ها 
رقابت جدی وجود نداشته باشد، بعید است که بتوان چندان روی بحث مشارکت در انتخابات 
کار کرد. »حمیــد صابریان« در گفت وگو با ایســنا، افزود: بــا توجه به این که تقریبــا 90 درصد 
کاندیداهای اصلاح طلب در سراسر کشور رد صلاحیت شدند، به نظر می رسد انتخابات پیش 
رو، انتخابات درون جناحی است و اصلاح طلبان نمی توانند حضور داشته باشند، زیرا پیشاپیش 
حضور آن ها در انتخابات محدود شده است. وی ادامه داد : فضای انتخابات مجلس با فضای 
انتخابات ریاست جمهوری، خبرگان و شوراها به خصوص در حوزه شهرستان ها مقداری متفاوت 
است، به لحاظ ماهیت سیاسی که از قبل وجود دارد، رقابت در شهرستان ها هم در قالب دو جناح 
اصلاح طلب و اصولگرا خود را نشــان داده و اگر جریانی از عرصه انتخابات غایب باشد، آوردن 
مردم پای صندوق های رای و آوردن طرفداران جناح دیگر کار ســختی خواهد بود. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب اظهار کرد: این که بر سر یک کرسی مجلس 100، 200 یا 300 نفر رقابت 
می کنند، این انتخابات رقابتی نیست. کاش برای هر کرسی تنها دو نفر رقابت می کردند، اما از 
دو جریان سیاسی مختلف با دو ادبیات و دیدگاه متفاوت که مردم می توانستند بین این دو دیدگاه 

انتخاب کنند.  وی افزود : امیدواریم در فرصت باقی مانده شورای نگهبان تجدید نظر کند.

 حجت الاسلام والمسلمین آل هاشم با اشاره به
 ویژگی های بارز جانشین شهید سپهبد قاسم سلیمانی : 

باید از تلاش ها و مقاومت های 
سردار قاآنی کتاب ها نوشت 

امام جمعه تبریز گفت: باید از تلاش ها و مقاومت های 
سردار قاآنی کتاب ها نوشت. به گزارش خبرگزاری 
حوزه، حجت الاسلام و المسلمین سید محمدعلی 
آل هاشم در جمع زائران و مجاوران در رواق امام 
خمینی )ره( حرم مطهر رضوی، با گرامی داشت 
یاد شهدای مقاومت به ویژه شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی اظهار کرد : سردار قاآنی یک سلیمانی 
دیگر است، با تمام رموز عملیات بیرون از مرزها 
آشنایی کامل دارد و در همه 40 سال از انقلاب 
اسلامی در دفاع از کشور و مرزهای ایران و حتی 
جهان اسلام خدمت کرده است. وی با اشاره به این 
که سردار قاآنی از سال 76 تا قبل از شهادت سردار 
سلیمانی جانشین فرمانده قدس بود، افزود: از 
تلاش ها و مقاومت هایی که سردار قاآنی در عملیات 
های مختلف  داشته است، باید کتاب ها نوشت. امام 
جمعه تبریز با بیان این که سردار شهید سلیمانی 
از کسانی است که همیشه و در همه امور به یاد خدا 
بود، اظهار کرد: بالاترین ویژگی و فضیلت این شهید 
اخلاصی نشئت گرفته از ذکر »ا...« بود و این هنر را 
داشت که با شجاعت و تدبیر در راه خدا هزینه می 
کرد و همین امر او را بزرگ کرد. وی با اشاره به تشییع 
این شهید و همراهان او در عراق و ایران، خاطرنشان 
کرد: این مسئله در حالی که چشم های غبار گرفته 
را باز کرد و دشمنان را در برابر عظمت ملت ایران به 
خضوع واداشت، نشان داد که آرمان های انقلاب 
اسلامی زنده است. نماینده ولی فقیه در آذربایجان 
شرقی با بیان این که ما  نباید این شخصیت بزرگ 
یک  سلیمانی  سپهبد  گفت:  کنیم،  فراموش  را 
شخصیت انقلابی و ملی است و باید این شهید را به 
عنوان یک چهره ملی تحلیل و ترویج کنیم زیرا میزان 
تاثیرگذاری سردار سلیمانی در میان قشرهای 
مختلف در کشور و خارج  از ایران کاملا مشهود است.

معاون سیاسی استاندار 

 دشمن در 22 بهمن
 به دنبال مسموم کردن فضا 

علیه نظام خواهد بود 
مســعود حمیدی/   جلســه ســتاد بزرگداشــت دهه 
فجر در اســتان با حضور اعضای کمیته های این ستاد 
برگزار و  معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
با اشــاره به شــرایط حاکم بر کشــور و منطقــه و این که 
نتایج بررسی نهایی صلاحیت نامزدهای انتخابات در 
22 بهمن ماه اعلام خواهد شــد، گفت: با توجه به این 
موضوع دشمن برای این روز برنامه های ویژه ای دارد و 
درصدد شایعه پراکنی و مسموم کردن فضا علیه نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران خواهد بود.
به گزارش خراســان رضوی، ســتاد بزرگداشت دهه 
فجر در اســتان روز گذشته برگزار شــد که در ابتدای 
این جلسه حجت الاسلام و المسلمین »سید محمد 
سلطانی« رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
استان نیز در این جلسه به تشــریح برنامه های ستاد 
بزرگداشــت دهه فجــر پرداخــت و اظهار کــرد: مهم 
ترین برنامه این ســتاد در دهه فجر امسال تبیین گام 
دوم انقلاب اســت و این ســتاد در قالب 29 کارگروه 
تخصصی، ملزومات حضور گسترده مردم در مراسم 
دهه فجر انقــلاب و راهپیمایی 22 بهمــن را فراهم و 

برنامه ریزی خواهد کرد.
 »حســن جعفــری« معــاون سیاســی، امنیتــی و 
اجتماعی اســتاندار نیز در این جلســه گفت: چهل 
و یکمین ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی با توجه 
به شرایط خاص حاکم بر کشور و منطقه باید با 40 
سال گذشته تفاوت داشته باشــد. معاون استاندار 
بــا تأکیــد بــر تبییــن گام دوم انقــلاب در مراســم  و 
ســخنرانی های دهــه فجر امســال اظهار کــرد: در 
40 سال گذشته دشــمنی ها و خباثت های آمریکا 
برابــر ملت ایــران به صــورت غیرمســتقیم و نیابتی 
بوده ولی بعد از این که این رژیم جهان خوار سردار 
مقاومت سپهبد حاج قاسم ســلیمانی را بزدلانه به 
شهادت رســاند رسماً اعلام کرد که دســتور ترور را 
خود رئیــس دولت آمریکا داده اســت و هیــچ ابایی 
از اعلام این عمل مذبوحانه ندارنــد، درواقع با این 
کار آمریکا مســتقیماً وارد جنگ با ملت ایران شده 
اســت. جعفری خاطرنشــان کرد: تحولات منطقه 
و جهان بیانگر آن اســت کــه در برگزاری ســالگرد 
انقلاب اســلامی در دهه فجر امسال نکاتی مدنظر 
همه کارگروه ها و دستگاه های برگزارکننده و عضو 
ســتاد بزرگداشــت انقلاب باشــد، امروز می بینیم 
کــه اروپایی ها بــا عملکرد پســت و ضعیــف خود در 
حالی کــه هیچ یــک از تعهــدات خــود در برجــام را 
عملیاتــی نکرده اند مدعی می شــوند کــه از برجام 
خارج  خواهند شد  تا بر مردم ایران فشار بیاورند، از 
سوی دیگر روز 22 بهمن اعلام نتایج نهایی بررسی 
صلاحیت ها در انتخابات مجلس خواهد بود و بدون 
شــک بدخواهان نظام برنامه های خاصــی دارند و 
عملیات روانی زیــادی علیه نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران به وجود خواهد آمد. وی تصریح کرد: 
همچنین در شــرایطی که مــردم از نظــر اقتصادی 
در مضیقه قرار دارند دشــمن برای تحت فشار قرار 
دادن مــردم و پخــش شــایعات در فضــای مجــازی 
برنامه های زیادی خواهد داشــت بــه همین دلیل 

دهه فجر امسال خاص خواهد بود.

 ثبت بیش از 8۴ میلیون نفر 
شب اقامت در استان طی امسال 

معاون گردشگری خراسان رضوی گفت: از 
ابتدای امسال تاکنون ۸4 میلیون و 339 هزار 
و 59 نفر شب اقامت در استان ثبت شده است. 
»یوسف بیدخوری« در گفت و گو با ایرنا افزود: با 
ثبت این میزان اقامت به صورت میانگین حدود 
60 درصد گنجایش اقامت رسمی استان طی 
این مدت تکمیل بوده است. وی اظهار کرد: 
مهمان پذیرها و زائرسراها با 69 درصد تکمیل 
و  مسافران  اقامت  میزان  بیشترین  ظرفیت، 
زائران را داشته است. معاون گردشگری اداره 
صنایع  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  کل 
دستی خراسان رضوی با اشاره به فعالیت بیش 
از 70 اقامتگاه بوم گردی در استان گفت: از 
ابتدای امسال تاکنون حدود 79 هزار نفر در 
اقامتگاه های بوم گردی استان واقع در روستاها 
و مناطق محلی شهری اقامت داشته اند که 
نشان از روند رو به رشد توجه گردشگران به این 
بخش دارد. بیدخوری افزود: خانه مسافرها و 
خانه های شخصی مسافرپذیر نیز طی این مدت 
در مجموع حدود 26 میلیون نفر شب اقامت را به 
نام خود ثبت کرده اند. وی ادامه داد: هم اکنون 
هزار و 622 واحد اقامتی رسمی با ظرفیت 
بیش از 100 هزار تخت برای پذیرایی از زائران و 

گردشگران خراسان رضوی دایر است.

معاون  عمرانی استانداری   خبر داد: 
تصویب ۳مصوبه در کارگروه 

امورزیربنایی خراسان رضوی 
معــاون هماهنگــی امورعمرانــی اســتانداری 
خراســان رضوی، از تصویب ســه دســتورکار در 
جلسه کارگروه امورزیربنایی، توسعه روستایی، 
عشــایری، شــهری و آمایــش ســرزمین و محیط 
زیست خراسان رضوی خبر داد.به گزارش روابط 
عمومــی اســتانداری خراســان رضــوی، احمد 
یزدان پنــاه در این باره اظهار کرد: در این جلســه 
با احداث نیروگاه خورشــیدی به مســاحت ۸.3 
 هکتار  در حریم شهر جدید گلبهار موافقت شد.
وی افزود: همچنین با احداث آسایشگاه خواف در 
 زمینی به مساحت یک هکتار موافقت به عمل آمد.
در خور ذکر اســت، در این جلســه بازنگری طرح 
هادی روستای رباط سفید نیز بررسی و تصویب 
ولی تصمیم گیری درباره حرایم آن به کمیسیون 

ماده11 واگذار شد.


